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28 июля 2023 г.

Rusko se rozhodlo stát se největším světovým
vývozcem vepřového masa

putin-today.ru/archives/185879

Rusko se nejen zbavilo dovozní závislosti na vepřovém mase, ale také aktivně
zvyšuje svůj export. Silný růst exportu v první polovině roku slibuje rekordní
maximum v roce 2023. Dalším ambiciózním cílem Ruska je stát se jedním z pěti
největších vývozců vepřového masa na světě. Za jakých podmínek to bude možné?

Za prvních šest měsíců roku 2023 Rusko expedovalo do zahraničí
přes 74 tisíc tun vepřového masa a vepřových drobů, což je o 57 %
více než ve stejném období loňského roku ve fyzickém vyjádření a o
86 % více v peněžním vyjádření. To bylo hlášeno ve federálním
centru pro rozvoj exportu ruských zemědělských produktů
(Agroexport, ve vlastnictví ministerstva zemědělství).

Tyto údaje však nezahrnují údaje o zemích EAEU za květen až
červen. Pokud tyto údaje sečteme, pak jsou čísla ještě vyšší. Podle
Národního svazu chovu prasat činil vývoz vepřových výrobků za šest
měsíců v prvním pololetí 116,6 tisíce tun oproti 83,3 tisícům tun v
roce 2022.
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„Už prakticky nemáme dovoz, ale ne proto, že by byl zavřený, ale
proto, že za posledních 15 let vzniklo celé odvětví, výroba každým
rokem rostla a my jsme téměř úplně odešli ze závislosti na dovozu,“
říká generální ředitel Národního svazu chovatelů prasat Jurij
Kovalev. Od dovozce číslo jedna v roce 2012 Rusko šest let (v roce
2018) dosáhlo stoprocentní soběstačnosti ve vepřovém mase a
zvýšilo produkci na 4,5 milionu tun. Rusko je již mezi 5 zeměmi s
největší produkcí vepřového masa na světě.

Nyní ruští chovatelé prasat přešli od nahrazování dovozu ke strategii
orientované na export. „Pro nás je nyní export hlavním směrem
růstu. Ještě v letech 2019-2020 Rusko dosáhlo zhruba 200 tisíc tun
exportu, což je přibližně 5 % naší celkové produkce. V roce 2023
může export vepřových produktů dosáhnout 220–230 tisíc tun a 500
milionů dolarů,“ říká Kovalev.

Hlavní strategickou výzvou pro ruský vepřový průmysl v příštích 10
letech je stát se jedním z 5 největších vývozců vepřového masa na
světě. Podle výsledků prodeje v letech 2020-2022 se Rusko již
zapsalo mezi 10 největších světových exportérů.

„Abychom se dostali do pětice největších exportérů Ruska, je nutné
export minimálně zdvojnásobit na 350–400 tisíc tun, tedy až 10 %
domácí produkce,“ říká zdroj.
Proč expert považuje tuto úroveň za pohodlnou pro průmysl?
„Odeslání na export 5-10 % celkové produkce je celosvětově vážená
pozice. Aby pokud se kvůli epidemiologické, ekonomické nebo
geopolitické situaci náhle s exportem něco stane, nemělo to výrazný
negativní dopad na domácí trh v podobě propadu cen,“ říká
generální ředitel Národního svazu prasat. Chovatelé.

Stát se jedním z pěti největších exportérů na světě je ambiciózní, ale
realistický cíl, ovšem za podmínky, že se Rusku podaří otevřít nové
trhy v jihovýchodní Asii.
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V první řadě mluvíme o otevření Číny jako největšího spotřebitele a
dovozce vepřového masa a také o vstupu na trhy Filipín a Thajska,
se kterými neexistují žádné geopolitické rozpory, říká Kovalev. Čína
podle NSS v roce 2023 doveze 2,1 milionu tun vepřového masa,
Filipíny - 600 tisíc tun. Na seznamu největších dovozců je také
Japonsko, Velká Británie a Jižní Korea, na tyto trhy je však pro ruské
vepřové maso stěží možné proniknout, a to i z geopolitických
důvodů. Tyto země jsou blízcí přátelé s USA a nakupují americké
vepřové maso. Konkurovat si na těchto trzích je pochopitelně
zbytečné.

Bohužel je Čína stále uzavřena pro ruské vepřové maso kvůli
přítomnosti viru afrického moru prasat (ASF). Čína uzavřela dovoz
ze všech zemí, včetně evropských, kde byl nalezen tento virus, který
se rychle šíří po celém světě. Například v roce 2019 se virus dostal
do Německa a Čína uzavřela dovoz německého vepřového masa.
„Čína se opravdu bojí tohoto moru, neexistují zde žádné geopolitické
problémy. Čína ale chápe, že dříve nebo později bude muset svůj trh
otevřít, protože se tento virus dále šíří. Už je ve většině Evropy, už
se dostal do Ameriky, i když ještě není v Brazílii a Spojených státech.
Mnozí již pochopili, že i s tímto virem se dá obchodovat. Je nemožné
uzavřít celou zemi, pokud se tam virus vyskytuje. Existuje něco jako
regionalizace. To znamená, že je možné povolit dovoz vepřového
masa z těchto regionů kde virus neexistuje. Máme regiony absolutně
bez ASF. Vietnam a Hong Kong již uznaly naši regionalizaci.
Vietnamská tržnice se pro nás otevřela v roce 2019. Dnes jsme již
jedním z hlavních dodavatelů vepřového masa. Již dva roky
obsazujeme téměř 40 % veškerého dovozu vepřových produktů do
země. Své místo jsme si vybojovali od našich hlavních konkurentů –
Brazílie, USA a Evropské unie. To dokazuje, že umíme zásobovat
asijský trh, že máme absolutně konkurenceschopné produkty jak z
hlediska kvality, tak nákladů,“ říká Kovalev. Své místo jsme si
vybojovali od našich hlavních konkurentů – Brazílie, USA a Evropské
unie. To dokazuje, že umíme zásobovat asijský trh, že máme
absolutně konkurenceschopné produkty jak z hlediska kvality, tak
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nákladů,“ říká Kovalev. Své místo jsme si vybojovali od našich
hlavních konkurentů – Brazílie, USA a Evropské unie. To dokazuje,
že umíme zásobovat asijský trh, že máme absolutně
konkurenceschopné produkty jak z hlediska kvality, tak nákladů,“ říká
Kovalev.

Indie bohužel není velkým konzumentem vepřového masa, není to
jejich druh masa. Čína je jiná věc. „Čína spotřebuje polovinu světové
produkce vepřového masa, protože vepřové je pro ni vším.

Čína sama produkuje 55 milionů tun vepřového masa. Mají
nejmodernější výrobu, další věc je, že nemají dostatek území a
krmiva. Nyní v horách staví 26patrové komplexy pro prasata a
nakupují obrovské množství sójových bobů, a to i v Americe, aby svá
prasata nakrmili.

Při výrobě 55 milionů tun, které sami Číňané spotřebují, jim chybí
další 2-3 miliony tun ročně, které nakupují. Není to mnoho a těžko
tomu říkat závislost na dovozu. Potřebují spíše dovoz, aby vyvážili
trh, aby mohli nakupovat více, když jich není dost. Čína proto vždy
doveze 2-3 miliony tun. My ve skutečnosti nechceme dostat polovinu
z toho, ale jen 5–10 % z tohoto dovezeného koláče,“ říká partner.

Existuje naděje, že Čína stále dovolí řadě regionů Ruska, kde není
ASF, dodávat vepřové maso. Jednání probíhají na nejvyšší úrovni.
Čína minimálně na konci roku 2021 povolila dodávky vepřového
masa z Francie i v případě vypuknutí afrického moru prasat z
nezasažených regionů. Německo, větší dodavatel vepřového masa
než Francie, stále jedná s Pekingem o obnovení vývozu.

Pokud jde o vysoká tempa růstu exportu v první polovině roku 2023,
hlavním důvodem je nižší základna loňského roku, podotýká šéf
Národního svazu chovatelů prasat. Oživení exportu napomáhá i
oslabení rublu a nižší domácí ceny.
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Hlavním odběratelem ruského vepřového masa je Vietnam
(nakoupeno dvakrát tolik - 46 tisíc tun v prvním pololetí), na druhém
místě je s malým zpožděním Bělorusko (41,2 tisíce tun), třetí
Hongkong (3,8 tisíce tun ). Čtvrté a páté místo zaujímají Kazachstán
a Mongolsko (4,2 tisíce a 4 tisíce tun).

Geopolitická situace v roce 2022 ovlivnila export vepřového masa
relativně mírně. Loni vývoz vepřového masa klesl, ale ne proto, že
by západní země odmítly nakupovat naše vepřové maso. Rusko ho
do Evropské unie nedodalo – Evropané nás na svůj trh nepustili.

K poklesu došlo především v první polovině roku 2022 kvůli
problémům s logistikou, nedostatku kontejnerů kvůli odmítání
západních dopravců přepravovat domácí produkty. Ale již v druhé
polovině roku byly tyto problémy vyřešeny a exporty byly obnoveny.
Proto je pokles za rok relativně malý – o 10 % na 170 tisíc tun.
Vývoz na Ukrajinu loni výrazně poklesl (o 80 %). Vývoz do Vietnamu
se snížil na polovinu a to je hlavní odběratel našeho vepřového
masa. Na druhou stranu některé ztráty byly kompenzovány
zvýšeným exportem do Běloruska, který se v roce 2022 ztrojnásobil
na 80,3 tisíce tun (údaje NSS).

Olga Samofalová 
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